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Editoriál
Vážení čtenáři,
              zdravíme Vás v novém školním roce. Letošní první číslo pro Vás připravili žáci 8. ročníku.
Zjistíte, jak probíhal výměnný pobyt s naší partnerskou školou z Belgie. Přes historii florbalu se
dostaneme k tomu,  jak se ve florbale dařilo našim klukům..  Vlakem budete cestovat na
Slovensko. A seznámíme se s novými spolužáky.  Můžete si také vyrobit podzimní dekoraci a
upéct buchtu. 

Všem přejeme krásné počtení 
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Vodní turbína v Bystrém
O naší turbíně píšu kvůli tomu, že je to zajímavé historické vodní dílo.
V roce 1879 se na Dolech vykopal náhon a bylo zde vybudováno první vodní dílo (do roku 1930 se zde mlela
mouka), z kterého se postupně vyvíjela elektrická turbína. V roce 1948 se tady vybudovala turbína na výrobu
elektřiny. Turbína až na 2 generální a průběžné opravy drží až do dnes i přes všechny povodně.

Turbína je napojena na Zlatý potok (Dědina). Na potoce je vybudovaný splav, který posílá vodu do náhonu. Na
začátku náhonu je stavidlo, kterým se řídí množství vody vpouštěné do náhonu. Přibližně ve středu náhonu je
tzv. jalový splav sloužící k vypuštění vody z náhonu do potoka. Na náhonu jsou česlice sloužící k filtraci vody
(ocelově mříže které se musí vyhrabovat, aby se neucpaly). Potom voda pokračuje potrubím do kašny, z které
voda spadá do samotné turbíny. V turbíně voda protéká přes oběžné kolo, které přenáší sílu na hnací hřídel, na
které je řemenice napojená na generátor.

Michal Novotný 8. ročník



VÝMĚNNÝ
PROGRAM

Tento rok se pořádal výměnný pobyt s belgickými
studenty a já bych vám chtěla popsat, jaké to bylo.
Učitelé nám nejdřív nabídli, jestli bychom se nechtěli
zúčastnit této výměny.Já jsem z toho byla nadšená a
hnedka jsem se přihlásila, že pojedu, ale samozřejmě
jsem se i trochu bála. Učitelé nám pak dali jejich
kontakty, abychom si spolu mohli psát. Já s mojí
Belgičankou jsme si tedy hned začaly psát a byly jsme
hrozně natěšené, až se konečně uvidíme. Ve středu
9.10 přijeli a všichni jsme si s nimi začali povídat a
poznávat se. Další den jsme přijeli do školy, hráli
seznamovací hry a poznávali okolí školy. Odpoledne
jsme hráli volejbal a florbal. Potom jsme vyrazili na
koloběžkách do Bystrého, kde jsme měli v restauraci
Hamburger party. V pátek jsme autobusem dojeli na
Šerlich, odkud jsme pěšky vyrazili na rozhlednu na
Velké Deštné, pak jsme pokračovali ke kostelu sv.
Matouše a odtud nás autobus zavezl zpátky do školy.
Po obědě jsme se vydali zasadit další strom do Aleje
přátelství. Navečer jsem vzala svoji Belgičanku na svůj
sportovní trénink, do něhož se sama zapojila. V sobotu
dopoledne jsme jely do Nového Města nad Metují, kde
jsme si nejprve prohlédli město a jeho okolí ze zámecké
věže, pak jsme prozkoumali náměstí a potom jsme měli
možnost zkusit vylézt po skále pod dohledem
horolezců. V neděli byl “Family day”, což znamená, že
si každý udělá program podle svého. Já se svou
Belgičankou jsme vyzkoušely Laser game a bowling,
což nás moc bavilo. Také jsem jí ukázala okolí našeho
domu.

se studenty z
belgického

 Oudenaarde
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Já jsem se též zúčastnila letošní výměny
studentů a jsem za to moc ráda, protože
jsem našla skvělé lidi a nové kamarády.
Celý týdenní program byl velmi aktivní a
zábavný a navštívili jsme spoustu krásných
míst. V neděli (Family day) jsem s mojí
Belgičankou šla s ostatními lidmi na Laser
game. Potom jsme ještě navštívily obchodní
centrum Futurum, kde jsme si to taky užily
a doma jsme ještě hráli deskové hry s
rodiči. Den potom jsme brzo ráno jeli
vlakem ze Starkoče do Prahy. První místo,
které jsme navštívili, bylo Národní muzeum,
tam se nám to též moc líbilo. Hned potom
jsme všichni dostali dvě hodiny rozchod, a
šly jsme ještě s pár holkami podívat se do
obchodů atd. 

Ten den jsme se společně šli podívat třeba na
Orloj, Karlův most a různá krásná místa. V
úterý jsme ze školy jeli autobusem do
Adršpachu, kde jsme byli až do čtyř hodin
odpoledne. Bylo to tam moc krásné a všem se
nám tam moc líbilo. Určitě bych ostatním
doporučila se tam jít podívat. Večer v šest
hodin jsme měli rozlučkovou party v
tělocvičně u školy. Hráli jsme hry, učili jsme se
i různé tanečky od Belgičanů a bylo to
opravdu moc zábavné. Ve středu, tedy v den
odjezdu, jsme ráno jeli do školy, kde jsme se
ještě fotili a asi po dvou hodinách měli
odjíždět. Dokonce i pár slz ukáplo při loučení
a všichni nám budou ten půlrok moc chybět.

Po společném týdnu jsme se skamarádili.
Všichni se moc těšíme, až se znovu uvidíme v
Belgii.

Eliška Geržová a Bára Remešová, 8. ročník

Výměnný
pobyt

pokračování
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1. How old are you? 
I will be fourteen.
2. Where do you live? 
I live in a village called Brakel.
3. How big is your village? 
Brakel has around 15 thousand inhabitants. 
I find it funny that Ferre calls a village of 15,000 a
village.
4. What is the difference in the landscape
between the Czech Republic and Belgium?
In Belgium, there are several towns and villages
crammed together.
Ferre was surprised by how much space there was
between the individual villages. Fe
5. Which trip did you like the most?
Most likely Prague, because it was an interesting
and fun trip, but also walks in the village with
friends.
6. What is traditional Belgian food?
French fries with stew meat, but mostly fast food.
Ferre also tasted classic Czech dishes with us.
However, niether svíčková sauce nor breaded
mushrooms were not as successful as poppy cake
or grandma's jam buns.

1.Kolik je ti let? 
Bude mi čtrnáct.
2.Kde bydlíš? 
Bydlím ve vesnici jménem Brakel.
3.Jak je velká tvoje obec? 
Brakel má kolem 15 tisíc obyvatel. 
Přijde mi vtipné, že Ferre o obci s 15 tisíci obyvateli
říká vesnice.
4.Jaký je rozdíl v krajině mezi Českem a Belgií?
V Belgii je více měst a vesnic namačkaných na
sobě. Ferreho překvapilo, kolik je tady prostoru
mezi jednotlivými vesnicemi.
5.Jaký výlet se ti nejvíce líbil?
Nejspíš Praha, protože to byl zajímavý a zábavný
výlet, ale také chození po vesnici s přáteli.
6.Jaké je tradiční belgické jídlo?
Hranolky s dušeným masem, ale většinou převládá
fast food.
Ferre u nás ochutnal i klasická česká jídla. Svíčková
ani obalované hříbky ale neměly takový úspěch,
jako makovec nebo babiččiny povidlové buchty. 

Jiří Drašnar, 8. ročník

Rozhovor s Ferrem
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 Oudenaarde se nachází v belgické provincii
Východní Flandry ve vlámském regionu. Město je
známé především svou bohatou historií, ale dnes
ho proslavuje mnoho více zajímavostí jako jsou
např. Památky a architektura, historická tapisérie
nebo pivovary a belgické pivo

 V Oudenaarde se nachází radnice postavena v
gotickém slohu a její zvonice (stavba sloužící
výhradně nebo převážně k zavěšení zvonů) byly v
roce 1999 připsány na seznam světového dědictví
UNESCO. V radnici se nachází unikátní kolekce
tapiserií = jakékoliv dílo z textilu.

 V Oudenaarde se nachází také řada dalších
památek a kostelů jako např. kostel Panny Marie
z Pamele nebo kostel Svaté Walburgy.

 Město je obklopeno malebnou přírodou, včetně
kopců a lesů, což z něj dělá ideální místo pro pěší
turistiku nebo cykloturistiku. Krajina v okolí
Oudenaarde nabízí nádherné výhledy a je
oblíbená u lidí kteří chtějí prozkoumávat
venkovskou část Belgie.

Oudenaarde je historické a spíše klidnější
město obklopené historickými památkami a
muzei, což vytváří specifickou atmosféru.
Radnice a ulice jsou častými místy setkání a
pořádání kulturních akcí.

 Město se nachází v oblasti kopcovitého
regionu Vlaamse Ardennen (Vlámské Ardeny)
což je skvělý prostor pro venkovní aktivity.
Blízkost přírody poskytuje obyvatelům a
turistům možnost relaxace v parcích, na
turistických trasách nebo při vyjížďkách na
kole.

 Oudenaarde je skvělou destinací pro
každého, kdo hledá kombinaci historie,
klidnějšího života ve městě a krásných míst k
prozkoumáni. 

Johana Portychová, 8. ročník

Belgické město
Oudenaarde
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Studenti na školní dvoře

Budova
 školy

 Berna
rdus C

ollage

Bernardus collage 
Škola Bernardus collage byla založena kněžími v roce 1844. Nachází se v centru města Oudenaarde v Belgii.
Ředitelem školy je Piet Vyncke. Na této škole studuje okolo 1700 dětí. Bernardus collage je jazyková škola,
takže studenti mluví nejméně dvěma jazyky a v budoucích letech se budou učit další. V prvním ročníku se
učí pouze anglicky a francouzsky. Škola studentům začíná o půl deváté a končí ve třičtvrtě na čtyři. Jejich
hodiny trvají 50 minut. Stejně jako v našich školách mají podzimní, vánoční i jarní prázdniny. Tato škola má
šest ročníků, tím pádem do školy nastoupí ve 12 letech a končí v 18 letech. Poté co studenti dokončí šestý
ročník, většinou jdou studovat na univerzitu. Mají stejně jako my v České republice oběd ve škole, ale od
pátého ročníku si studenti během obědové přestávky mohou zajít do města a naobědvat se tam. Každý rok
pořádají fotbalový zápas jménem Bernardus cup, ve kterém proti sobě hrají týmy studentů.  

Natálie Meierová, 8. ročník

Pieter Vyncke
ředitel školy
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Jednoho krásného rána jsme vyrazili na školní
florbalový turnaj.
Jeli jsme s parádní partou do Rokytnice v
Orlických horách. Měli jsme skvělého trenéra,
který se jmenuje Jiří Killar. Po příjezdu k hale,
kde jsme měli hrát, jsme šli dovnitř a následně
do šaten a viděli jsme ty silné týmy jako
Slatina, Voděrady, Rychnov.
Odložili jsme si věci a šli se podívat na rozpis
kdy hrajeme, chtěli jsme se rozehrát. 
Rozehráli jsme se a těšili se na náš první zápas
proti Rychnovu.
Šli už jsme konečně hrát, ale nikdo z nás nedali
gól, takže to byla naše první remíza, ale měli
jsme 1 bod.
    

Na další zápas jsme čekali asi 30 min. Každý
zápas trval 10 min. Proti Slatině jsme prohráli
1:0 a pak jsme  hráli  proti Voděradům a ani tu
další remízu jsme nedali. Byli jsme poslední,
ale i přesto jsme byli rádi za náš výkon. I přes
prohry jsme si sportovní den moc užili a
budeme se připravovat na další z možných
turnajů. 

Kristián Vlačiha, 8. ročník

Florbalový turnaj
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Historie florbalu 

Florbal se poprvé objevil v 50 letech v USA v továrně na
plasty Cosom ve státě Mineapolis s názvem FLOOR
HOCKEY. Nejvíce se florbal rozšířil v 70 letech ve Švédsku
s názvem INNEBANDY.
V roce 1979 byly ve Švédsku založeny první florbalové
kluby.Švédsko má dodnes nejvíce registrovaných florbalistu
na světě.
Ke sjednocení mezinárodních pravidel došlo v roce 1986 v
souvislosti se založením mezinárodní florbalové federace
(což je sportovní organizace, která sdružuje florbalové
svazy jednotlivých zemí), která se označuje a je známá pod
zkratkou IFF.
V roce 1994 bylo ve Finsku první mistrovství Evropy mužů.
Finále prvního ročníku sledovalo ve Stockholmoské Globen
aréně 15 000 diváku. Od té doby na mistroství světa bojují
každoročně v lichém roce ženy a v sudém roce muži. 
Jak se florbal hraje? 
Ve florbale jdou proti sobě dvě družstva s 5 hráči v poli a
jedním brankářem.
Hřiště má rozlohu 40 x 20 metrů a je ohraničeno 50 cm
vysokými mantinely.  
V soupisce může být maximálně 20 hráčů v jednom
družstvu, což jsou 4 pětky na střídání v hracím poli.  
V elitních soutěžích se hraje 3 x 20 minut s 10 min pauzami
mezi třetinami. V nižších kategoriích je hrací čas jiný.
Když je skóre zápasu stejné tak následuje prodloužení 10
min s náhlou smrtí. Vítězný gól se nazývá Zlatý gól. Pokud
v době prodloužení gól nepadne, tak následují nájezdy. 
Základní pravidla hry 
Při hře se nesmí sahat na míček rukou, nemůže se hrát nad
úroveň kolen.  Florbalka musí zůstat po výši kolen kvůli
bezpečnosti na hřišti. Míček lze ale zpracovat nebo nohou,
ale vstřelený gól nohou neplatí. 
Hra tělem se toleruje rameno na rameno, do zad se
nemůže tělem v soubojích, hra hlavou či rukou je zakázána.
Ve hře se nesmí sekat florbalkou, hra mezi nohama je také
zakázaná.
Brankář při vyhazovaní nesmí míček vyhodit za polovinu
hřiště. 
Hru pískají dva rozhodčí.
Výstroj 
Hráč - florbalka, dres, florbalový míček a sálové boty 
Brankář – brankářská helma, vesta, kalhoty, dres, rukavice 
Vzhled florbalového míčku – bílý plastový míček o průměru
72 mm, 23g, 26 děr 

Viktorie Hellerová, 8. ročník
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Jednoho zářijového pátečního večera jsme se vydali na
nádrží do Chocně, kde jsme nasedli na zvláštní expres s
legendárním jménem “Vihorlat”, ve směru východ
Slovenska. Tento vlak byl složen z lůžkových vozů, ale měl i
vůz jídelní. Táhla jej lokomotiva s přezdívkou “Bobina”. V
kupé jsme seděli po šesti, většinou s neznámými lidmi. Na
spaní se vyklopila lehátka ze stěn kupé, pěkně tři nad
sebou po obou stranách. Bobina je historická elektrická
lokomotiva na stejnosměrné napětí 3000V. Byla vyvíjená
těsně po druhé světové válce ve Škodě Plzeň, s pomocí
švýcarských firem. Jelo se celou noc téměř bez přestávky.
Probudili jsme se ve stanici Ľubochňa, která se nachází u
slovenského pohoří Velká Fatra. Dali jsme si snídani v
jídelním voze a další zastávka byla ve Štrbě, kde jsme měli
rozchod až do večera. Ve volném čase jsme se tedy vyvezli
zubačkou na Štrbské pleso. Od něj jsme vyrazili pěšky
navzdory špatnému počasí směr Popradské pleso a od něj
k Hincově kopě a k Rysům. Nedošli jsme sice až nahoru na
horu, ale po cestě byly opravdu nádherné výhledy na
Vysoké Tatry. Večer jsme se zase sešli ve vlaku. V jídelním
voze se podávala k večeři svíčková!  Mezitím jsme dojeli do
Košic, kde byl další rozchod na večerní prohlídku
pamětihodností tohoto historického města.

 Byla už tma, tak největší zážitek zajistila

barevně nasvětlená zpívající fontána, která je

jen kousek od gotické katedrály. O půlnoci

jsme se sešli opět ve vlaku, rozbalili lehátka a

Bobina nás během spaní táhla stále dále na

východ. Třetího dne ráno jsme se probudili v

Čierné nad Tisou, kde nám náš průvodce

ukázal největší “suchozemský přístav” ve

střední Evropě – překladiště zboží a depo pro

výměnu podvozků na lokomotivách. Ony totiž

koleje dále na východ mají širší rozchod. Toto

překladiště měří na šířku přes půl kilometru a

dlouhé je kilometrů osm. Zde, po ujetí téměř

tisíce kilometrů, jsme dosáhli nejvýchodnější

bod této cesty – jen kousek od ukrajinské

hranice. Přišel čas to otočit zpět na západ.

Cestou jsme též projeli nejnižší nadmořskou

výšku na železnici v bývalém Československu

– most přes řeku Bodrog u hranic s

Maďarskem.

Kryštof Skalický, 8. ročník

Bobina

10



Od září do 8. třídy k nám přišla nová žákyně.
Jmenuje se Viktorie Hellerová a teď bych vám ji ráda
v tomto rozhovoru představila.

Já: Ahoj Viky, odkud jsi a na jakou školu jsi předtím
chodila?
Viky: Ahoj, jsem z Dobrušky a předtím jsem chodila
na ZŠ Františka Kupky v Dobrušce.
Já: Jaké jsou tvoje koníčky a co ráda děláš ve svém
volném čase?
Viky: Ve volném čase ráda hraji florbal a ráda trávím
čas ve škole.
Já: Líbí se ti na této škole? A co říkáš na novou
jídelnu?
Viky: Na škole se mi moc líbí, je to tu velice dobré.
Ve školní jídelně mi moc chutná a je                                  
to skvělý nový systém.
Já: Bála ses, že tě spolužáci nepřijmou? 
Viky: Bála, ale zároveň mě uklidnila spolužačka
Johy, protože jsme si psali a se vším mi pomohla.
Já: Moc děkuji za rozhovor. Jsme moc rádi, že jsi k
nám přišla. 

Anežka Lelková, 8. ročník

Do osmé třídy v Dobřanech přišel od září nový
žák – Ondra Purm
Ahoj Ondro, kde bydlíš?
Ahoj, bydlím v Bačetíně.
Co děláš rád /jaká je tvá oblíbená činnost?
Já rád vařím a peču, poslouchám písničky.
A co pečeš nejradši? 
Dvoubarevnou tvarohovou buchtu, rád si ji
dávám s jogurtem a cukrem.
Máš doma nějaké zvíře?
Jo mám doma kocoura jménem Charlie.
A jaké je tvé oblíbené zvíře?
Moje oblíbené zvíře je pyžmoň.
Nakonec velmi častá otázka, jaký je tvůj
oblíbený předmět?
Můj oblíbený předmět je tělesná výchova.
Děkuju za zodpovězení mých otázek a doufám,
že se ti v nové škole bude i nadále líbit.

Elena Vašíčková, 8. ročník

Představme se!
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ZAKRSLÝ BERÁNEK JE TYPICKÝ SVÝMA UŠIMA,
KTERÉ MÁ DOLŮ.

ZAKRSLÍ HERMELÍNEK JE TYPYCKÝ SVÝMA
OČIMA, KTERÉ JSOU U ČISTOKREVNÝCH
JEDINCŮ ČERVENÉ. 

ZAKRSLÍ LVÍČEK - POZNÁME HO PODLE
DLOUHÝCH CHLUPŮ, KTERÉ MÁ OKOLO HLAVY,
ALE MŮŽOU SE VYSKYTOVAT I PO CELÉM TĚLE

ZAKRSLÝ REX SE DOŽÍVÁ AŽ 10 LET

V dnešní době jsou jako domácí zvířátka hodně oblíbení zakrslí králíčci. Zakrslý králík je
forma králíka domácího, která byla vyšlechtěna ve Velké Británii. Většinou jsou zakrslí
králíčci vice choulostiví než běžná plemena (např. na nachlazení a onemocnění rýmou,
která je u králíků velice závažným onemocněním až smrtelným). Hodně často se chovají
ve vnitřních prostorech.  Na světě je vice než 21 plemen těchto králíků. 

Jak chovat zakrslí králíčky?
Nejdříve byste si měli nastudovat něco málo o daném plemeni, některé věci se mohou lišit. Dále je ideální koupit králíčkovi
velkou klec, aby měl dostatek pohybu. Když budete mít tu možnost dát králíčka ven na trávu (pozor nesmí být mokrá, aby se
králíček nenafouknul a nezemřel by). A jestli nechcete mít králíčka doma, aby nesmrděl, přežije i venku, ale na zimu by se
mu měl jeho domeček zateplit, aby nenastydl. Zakrslý králíček je společenský tvor, tudíž je ideální  pořídit mu kamaráda
(vhodným společníkem může být i morče). Když budete mít trpělivost, dá se králíček naučit i nějakým kouskům.

Karolína Švejdová, 8. ročník

Zakrslí králíčci
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Jak vyrobit dýni

Budeme potřebovat: balónek, výplň, provázek, fixu, drátek a zelený papír
Postup:
Nejprve ustřihneme vrchní část balónku. Spodní část balónku naplníme výplní až nám vznikne kolečko tak do

otvoru v balónku dáme drátek a obmotáme to provázkem pak ještě obmotáme celý balónek. Když budeme mít

tohle hotové, tak navrch a kolem drátku nalepíme zelený papír a teď už jenom zbývá dokreslit obličej a to je vše
Matyas Urbášek, 8. ročník
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Řezy z dýně Hokkaido 
s krémem

Pracovní postup:

Ingredience na těsto:
500 g dýně Hokkaido
300 g hladká mouka
150 g cukr krupice
1x prášek do pečiva
1x vanilkový cukr
4x vejce
200 ml mléka
100 ml oleje
Kůra z citronu
Ingredience na krém:
2x mascarpone
1x šlehačka 31%
100 g cukr moučka
1x čokoládová poleva

Nejprve dýni očistíme a odstraníme z ní semínka. Potom ji nakrájíme na
malé kousky a dáme ji vařit, dokud nezměkne. Uvařenou dýni
rozmixujeme.
Potom v misce smícháme mouku, cukr, prášek do pečiva a vanilkový
cukr. Vezmeme kuchyňského robota a vyšleháme vejce a olej do pěny.
Poté do hmoty přidáváme postupně suché ingredience a mléko.
Nakonec přidáme nastrouhanou kůru z citronu a rozmixovanou
vychlazenou dýni.

Pečeme v troubě na 200 stupňů cca 30 minut.
Nakonec si připravíme krém. Do kuchyňského robota dáme
mascarpone a šlehačku. Za stálého šlehání přidáváme cukr.
Na vychladlý korpus rozetřeme rovnoměrně krém a ozdobíme
rozpuštěnou čokoládovou polevou.

Na vychladlý korpus rozetřeme rovnoměrně krém a ozdobíme
rozpuštěnou čokoládovou polevou.

Dobrou chuť !!! 
Mikuláš Hejzlar, 8. ročník

14



IPHONE 16
•16. října 2024 představil Apple svůj nejnovější
model, iPhone 16, který přináší několik
vylepšení v designu, výkonu a funkcích, které
zaujmou nejen technologické nadšence, ale i
širokou veřejnost. Tento model následuje
úspěchy předchozích generací a staví na
solidních základech, přičemž přidává nové
prvky a technologie, které zajišťují jeho
konkurenceschopnost v dnešním rychle se
měnícím světě mobilních zařízení.

Na první pohled se iPhone 16 moc neliší od
svého předchůdce, ale Apple provedl několik
drobných změn. Nejvýraznější novinkou je
vertikální uspořádání fotoaparátů na zadní
straně, které umožňuje prostorové snímání
videa. Displej zůstává 6,1 palcový OLED s
rozlišením 2556 x 1179 pixelů, což zaručuje
ostrý obraz a skvělou reprodukci barev.
Základní model iPhone 16 má frekvenci
obnovování 60 Hz, zatímco vyšší modely jako je
iPhone 16 Pro a Pro Max nabízejí dynamickou
obnovovací frekvenci až 120 Hz, což přináší
plynulejší zážitek při používání telefonu. 

Apple také zavedl nové barevné varianty, mezi
které patří ultramarínová modrá, růžová,
tyrkysová, bílá a černá . 

Inovací výkonu a baterie je nový čip A18, který
poskytuje zvýšený výkon a lepší energetickou
účinnost. Tento procesor nabízí o dvě generace
vyšší výpočetní kapacitu než starší čip A16, což
zaručuje rychlejší reakce systému, lepší
zvládání náročných aplikací a podporu
pokročilých funkcí umělé inteligence. Telefon
má nyní 8 GB RAM, což umožňuje lepší
multitasking a rychlejší přístup k aplikacím a
datům. Co se týče baterie, Apple slibuje
výrazné zlepšení její výdrže, ačkoli přesná
kapacita nebyla zveřejněna. Kromě toho
iPhone 16 podporuje bezdrátové nabíjení
MagSafe s výkonem až 25 W, což je téměř
dvojnásobek oproti předchozím modelům.

Ondřej Dašek, 8. ročník
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Safíovci byli významnou dynastií, která vládla
Persii (dnešní Írán) od roku 1501 do 1736.
Zakladatelem dynastie byl šáh Ismaíl I., který
sjednotil Írán a vytvořil silný centralizovaný
stát. Dynastie je známá tím, že zavedla šíitský
islám jako oficiální náboženství státu, což
mělo dlouhodobý dopad na perskou
společnost a odlišilo Írán od jeho sunnitských
sousedů.
Pod vládou Safíovců dosáhla Persie vrcholu
své kulturní, ekonomické a vojenské síly.
Během jejich vlády vzkvétaly umění,
architektura a vědy. Nejvýznamnějším
panovníkem této dynastie byl šáh Abbás I.
Veliký, který modernizoval armádu,
podporoval obchod a vybudoval hlavní město
Isfahán, které se stalo centrem perské
kultury.
Dynastie skončila v roce 1736, kdy byla
sesazena vojenským velitelem Nádir Šáhem.

Hasan Bakhshaliyev, 8. ročník

SAFÍOVCI
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